
,,FABRICA DE A V OCA ŢI" DE LA TîRGOVIŞTE -
LEGENDĂ ŞI REALITATE 

DORIN ELIESCU, av. N. PITIŞ 

A rămas cunoscută multora afirmaţia făcută de scriitorul Al. Vla
huţă că la Tîrgovişte se eliberau cu uşurinţă, nu pe bază de studii. ci 
cu plată, diplome de avocaţi. astfel că în vremea sa, oricine putea ajunge 
la bara instanţelor de judecată, aşa cum făcuse eroul schiţei sale Dincă C. 
Buleandră. Scriitorul se exprimase astfel : ,,în Tîrgovişte era fabrica de 
avocaţi. (Dincă C. Buleandră n.n.). Îşi cumpără o diplomă pe preţ de 
doisprezece galbeni. (Autorul acestor rînduri posedă şi el un asemenea 
document, pe care l-a plătit cu şaizeci de franci în nacht şi şaizeci în 
chitanţă") 1• 

S-a mai acrediat părerea că ar fi existat chiar o şcoală de avocaţi. 
într-o lucrare recentă 2 se identifică şi imobilul în care ar fi funcţionat 
o asemenea instituţie : .,Casa Nicolae G. Chirculescu, str. Rodnei nr. 16, 
datînd din sec. XIX a aparţinut primului decan al baroului de avocaţi 
Dîmboviţa şi mentor al şcolii de avocaţi din Tîrgovişte, pe care a absol
vit-o şi scriitorul Al. Vlahuţă, denumind-o ironic „fabrica de avocaţi" 
în nuvela Dincă C. Buleandră. Şcoala ar fi funcţionat, după tradiţia 
locală, în actuala clădire a sucursalei judeţene C.E.C., din str. Primă
verii nr. 9." :i_ 

Această situaţie, a investirii cu titlul de avocat a unor persoane ce 
nu îndeplineau condiţiile legii, de către baroul de Dîmboviţa şi în spe
cial de către decanul său din ultimele decenii ale sec. XIX, Nicolae 
Chirculescu, este discutată pe larg în conferinţa magistratului bucureştean 
C. I. Prodan, intitulată „Trecutul baroului românesc""· 

La această lucrare, care are multe părţi interesante, documentate, 
ce ne vor sluji în înţelegerea problemelor legate de modul în care a fost 
organizat corpul avocaţilor în ţara noastră, vom face mai multe tri
miteri. 

1 Al. Vlahuţă, vol. ,,Din goana vieţii", ed. Cartea Românească, 1937, schiţa 
,,Dincă C. Buleandră", pag. 101. 

2 N. Stoicescu şi Cr. Moisescu, ,,Tîrgoviştea şi monumentele sale", ed. Litera, 
1976. 

3 Op. cit., p. 304. 
'• C. I. Prodan, ,,Trecutul baroului romdnesc", conferinţă publicată în Bu

letinul Uniunii Avocaţilor din România, 1934, pag. 291-310. 
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Nu putem însă trece peste faptul că şi aici se fac afirmaţii asupra 
cărora vom reveni, considerîndu-le nejustificate. tot cu privire la nere
gulile ce s-ar fi săvîrşit de către conducerea baroului dîmboviţean, de 
către decanul Chirculescu în special. în acordarea titlului de avocat. 

C. I. Proclan scrie că decanul sus amintit „se preta la aceasta (eli
bL'rarea diplomelor n.n.) cu complezenţă" şi dă un exemplu cunoscut de 
ci personal şi anume al lui C. I. Nicolaescu, de la care ar fi aflat în mod 
direct că obţinuse asemenea diplomă, deoarece tatăl său era prieten cu 
Chirculescu şi îi dăduse acestuia plocon „o cutie de tutun „bectimis" de 
3 kg··:;_ 

Vom comenta în continuare şi această afirmaţie, dar mai intere
santă în lucrarea amintită este ideea că autorul regretă faptul de a nu 
fi putut cerceta, în arhiva baroului de Dîmboviţa, dacă diplomele de 
avocaţi se eliberau pe baza unor examene trecute la şcoala din Jo.calitate_ 
pe care C. I. Prodan--0 consideră. că a existat realmente, deoarece „arhiva 
acestui barou a ars odată cu ince11diul_palatului de Justiţie din timpul 
războ~ul~i·' (1916-:-1918 _n.n.). _Ceea_ ce ~ ştia ~uto~ul, : c-4 bună parte 
'a arhivei barod1ui de D1mboviţa, dm perioada m discuţie,(. nu a ars. Ea a 
fost găsită acum în bună stare, prilejuind această comuniare, în care ne 
vom strădui să analizăm. pe bază de acte. situaţia reală din perioada 
rt'spectivf1. Intr-adevăr, am constatat că la Colegiul avocaţilor din judeţul 
Dîmboviţa se găsesc şase volume arhivate de conducerea organului similar 
al fostei regiuni Ploieşti, care cuprind 159 de dosare de înscrieri a unor 

, avocaţi, stagiari şi definitivi, în perioada anilor 1868-1883. (De fapt 
sint cuprinse acte privind un număr mai mare de înscrişi, însă sînt 
cazuri în care mai multe cereri s-au reunit într-un singur dosar). 

~ 

De la început dorim să precizăm că nu este în intenţia noastră de 
a căuta să reabilităm vreo persoană, despre care s-au făcut afirmaţii 
puţin măgulitoare. ci încercăm numai să restabilim nişte adevăruri. Nu 
vom evita să amintim şi alte surse de condamnare a practicilor de în
scriere în baroul de Dîmboviţa, cum ar fi, de pildă, un articol din revista 
de specialitate a juriştilor din acea epocă, din care redăm un fragment. 
După ce decanul baroului Bucureşti se plînge de facilitatea cu care orice 
individ pătrunde în profesiunea de avocat. referindu-se la situaţia aceasta 
în întreaga ţară, scrie : .,Ceea ce se petrece mai cu seamă în Consiliul 
de Disciplină Dîmboviţa a devenit un adevărat scandal. Pc fiecare an, 
acest consiliu, fără sfială şi fără ruşine, înscrie în contra legii, zecimi şi 

sute de avocaţi, care se pomenesc ieşind din această facultate, cu ştiinţa 
dreptului în cap. ca Minerva din creierii lui Joe'' (i_ 

Şi asupra acestor afirmaţii credem că se va face mai multă lumină 
prin expunerea de mai jos. bazată - repetăm - numai pe considerente 
obiective, ca urmare a cercetării cu atenţie a actelor din arhiva regăsită. 

Înainte de a trece la înfăţişarea diferitelor aspecte ce se desprind 
din cercetarea dosarelor aflate în arhiva actualului Colegiu de avocaţi al 
judeţului Dîmboviţa (a cărei conducere ne-a facilitat cu toată înţelegerea 
accesul la dosarele respective, fapt pentru care îi adresăm mulţumirile 

:; Op. cit., pag. 306. 
r. Revista „Dreptul", anul 1882, pag. 396. 
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noastre), vom trece în revistă, pe scurt, desfăşurarea istorică a organizării 
profesiei de avocat în ţara noastră. Pentru acesta vom folosi preţioasele 
elemente din lucrarea amintită a lui C. I. Prodan, din anul 1934. cum şi 
studiul „Legii d.e---organîzare_ a-c6i·pu1.!iC-"iicivocg1ţilor" p_i;:o_mulgată în 1864.,__ 
pe care am găsit-o într-o colecţie de legi „Hamangiu". De precizat că 
este vorba de modul în care o persoană fizică putea fi reprezentată în 
faţa instan(elor de judecată în fostele Principate Unite. fiindcă în cele
lalte teritorii ce s-au unit cu ţara în 1918, reglementarea a fost în acele 
vremuri alta, potrivit stărilor de lucruri din statele cărora aparţineau 
anterior acele teritorii. 

C. I. Prodan aminteşte că, în trecutul îndepărtat, cei care se jude
cau în faţa divanului domnesc ori a persoanelor investite de domnitor 
cu putere judecătorească (vornicii}, trebuiau să se prezinte în mod obli
gatoriu la judecarea pricinii, neprezentarea atrăgînd plata unei amenzi 
(plata „gloabei") î_ 

Abia în timpul domniilor fanariote se admite reprezentarea, care 
ducea la înfiinţarea instituţiei „vekilatului•'. 

Interesantă -apariţia cuvîntului „vekil" în terminologia noastră şi 
demnă de reţinut existenţa acestui termen, în repetate rînduri, în arhiva 
baroului de Dîmboviţa, pe care o analizăm. 

Trebuie subliniat că acest cuvînt a fost cunoscut sub înţelesul 
<le administrator de mo7ie. Astfel găsim şi explicarea termenului într-unul 
dintre cele mai recente dicţionare ale limbii noastre : ,,vechil (din 1. 
turcă) = persoană care supraveghea şi conducea munca pe o moşie ; 
vătaf, administrator" r1_ Se omite a se arăta că, de fapt, în ţara noastră 
au existat două feluri de vechili : administratori (în sensul explicat de 
dicţionar) şi judecătoreşti (de judecată, cum îi numeşte C. I. Prodan). 

Dar autorul lucrării pomenite face afirmaţia categorică : ,.Deci 
vekilatul a durat, sigur, tot secolul XVII şi, probabil, sfîrşitul secolului 
XVIII, pînă la Regulamentul organic, cînd vekilatul s-a contopit cu advo
catura" n_ Putem acum contrazice această susţinere, fiindcă în arhiva 
cercetată găsim, printre cele 54 acte în care cei înscrişi dovedeau că 
fuseseră procuratori sau imputerniciţi în pricini de judecată, foarte multe 
care atestă calitatea de vechil pînă la ultimele decenii ale secolului XIX. 
În dosarele cercetate sînt dovezi eliberate de diferite autorităţi, ce indică 
exercitarea activităţii de vechil a unor persoane ce vor fi înscrise în rîn
dul avocaţilor. Unul dintre aceste acte to privind pe numitul Toma Alliescu 
~i formulat ca un certificat de bună conduită, semnat de orăşeni din 
Giurgiu, consemna că cel în cauză ,.a exersat misiunea de vechil", însă 
cuvin tul a fost tăiat şi s-a scris deasupra cuvîntului „advocat", eviden
ţiind astfel perioada de tranziţie a celor două denumiri. Tot calitatea 
de fost vechil se atestă şi lui P. Caloianu printr-un certificat al judecă
toriei de pace Giurgiu 11 • Înfiinţarea şi reglementarea profesiunii de av9cat 
are loc însă după 1828_ şi_-~~_face pdn Regulamentul_Q!:_@nic. 
----..c·=-==-=----------~- -- ----··--· - -

7 C. I. Prodan, op. cit., pag. 293. 
8 Mic dicţionar enciclopedic, Ed. enciclopedică română, 1977, pag. 988. 
n C. I. Prodan, op. cit., pag. 294. 
1° Fond Arh. CCA jud. D-ţa, dos. 1/1881, p. 31. 
11 Dos. nr. 2260/9.Xll.1872, Dosar fond arhivei Colegiului de avocaţi jud. 

Dîmboviţa, inv. 1/1873, pag. 24. 
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Aşa după cum observă C. I. Prodan, profesiunea de „advocat" 12, 

reprezintă apariţia „omului cu ştiinţă de pravilă" faţă de vechilul din 
perioada anterioară, care era un simplu reprezentant al părţilor. 

Legea din 1864 .. stabileşte în mod mai clar statutul avocaturiţ. În 
art. 1 al acestei legi se prevede că pot beneficia de titlul de advocat 
cei care posedă „diploma de studiul dreptului la o facultate de drept". 
Sub acest aspect, problema ar părea foarte clară şi toţi cei fără studiile 
superioare de rigoare, care se vor găsi înscrişi pe tablourile de advocaţi. 
înseamnă că au obţinut acest titlu cu încălcarea flagrantă a legii. Ne 
vom întreba însă, de la început, cum se face că, numai în perioada 
1869-1883 (cît cuprinde arhiva studiată), din peste 159 cazuri (aşa cum 
am mai arătat, sînt dosare ce cuprind_ înscrierea mai multor persoane). 
numai 6 (şase) sînt licenţiaţi ai unei facultăţi de drept (din ţară sau din 
străinătate). Dacă parcurgem în continuare textul legii, vom observa 
că ab initio s-a prevăzut posibilitatea erimirii în rîndul avocaţilor a 
unor persoane fără studii. Astfel. art. ~) are următorul cuprins : .. Toţi 
aceia care la promulgarea acestei legi se vor afla exercitînd profesiunea 
de advocat. vor continua a fi înscrişi printre advocaţi, deşi nu vor avea 
titlul de ştiinţă cerut de art. l ". În art. 2·8, al. II, se vorbeşte de advo
caţi practicanţi, cei care la apariţia actului normativ_ amintit au un 
exerciţiu al profesiunii de 4 ani. AlineatuT_TJral-aceluiaş articol vorbeşte 
de cei care au dobîndit autorizaţia ministerului (de Justiţie) în urma 
examenului depus, iar al. IV prevede că în termen de 6 luni de la pro
mulgarea legii, cei care nu se încadrează în dispoziţiunile al. III. se vor 
supune unui examen înaintea consiliilor respective de examinare. În 
sfîrşit, art. 29, al. III dă deslegare comisiilor de examinare să-şi prelun
gească, la nevoie, activitatea lor încă o lună după expirarea termenului 
de 6 luni, amintit mai sus. 

Din cele arătate se poate observa că legiuitorul a prevăzut, încă 
de la întocmirea actului normativ, că se vor ivi diferite şi, desigur. 
multiple cazuri în care cei ce urmau să facă parte din corpul avocaţilor. 
nu vor îndeplini condiţiile de studii, şi a creat posibilităţi de înscriere 
pe tabloul ·avocaţilor · urio·r categorii de persoane ce vor putea practica 
această profesie în,_Q_~_~a verificării cunoştinţelor de specialitate, prin exa
minare şU11 virtutea practrclLanterware. · - --

- ---------·---
Aceste prevederi au fost, ulterior, extinse şi s-a păşit, fără îndoială. 

la trecerea peste limitele legii, dar, aşa după cum vom vedea, nu numai 
la Tîrgovişte şi nu numaidecît prin abuzuri personale ale unui decan. 
fiindcă ani la rînd se încheiau „jurnale" ale consiliului de disciplină al 
avocaţilor din Dîmboviţa, prin care se admit cererile de înscriere ca 
stagiari sau definitivi, a multor persoane, marea majoritate fără studii 

erioare, cu semnătura atit a decanului Chirculescu, dar şi a altor 
membri ai co ucerii baroului, uneori acesta-nefigi.irfnd de loc printre 
semnatari. 

Se pare că interpretarea legii în mod binevoitor s-a făcut nu ape
lîndu-se la articolele pe care le-am amintit, ci la art. 22, ~ prevede 
stagiul de 2 ani pentru toţi avocaţii. 

12 
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într-adevăr, toate „jurnalele" consiliului de disciplină fac trimitere 
la acest articol. Probabil că se ajunsese la practica de a se înscrie ca 
avocat stagiar oricine prezenta anumite acte (vom vedea mai jos ce fel 
de acte) şi. după 2 ani, se trece la definitivarea respectivilor. Dar acest 
sistem nu era practicat numai la Dîmboviţa. Găsim astfel o carte de 
judecată a Curţii de Apel sec. II Bucureşti t::, din care rezultă că un 
oarecare Giuvelea pledase la această instanţă ca .. procurator", deci nu 
avea studii, şi apoi se precizează, în alt act, că fusese admis ca advocat 
stagiar de către consiliul de disciplină al districtului (judeţului) Rm. Sărat 
în anul 1870, tot în baza art. 22 din Legea din 1864. In acelaşi timp 
întîlnim un act '" care specifică faptul că G. P. Petrescu, deşi licenţiat 
in drept al facultăţii de drept din Bucureşti, se înscrie în tabloul avoca
ţilor stagiari. Acelaşi lucru se întîmplă cu D. Atanasiu 1'\ deşi era licen
ţiat al facultăţii din Gand. 

în lucrarea amintită a lui C. I. Prodan I ti se spune că şi alte barouri 
„au dat drumul celor netitraţi" şi indică judeţele Olt, Vlaşca. Rm. Sărat 
(pe care l-am citat şi noi), spunînd că nu cunoaşte .,care barou va fi 
jucat acelaşi rol pe lingă Curtea din Iaşi". probabil că şi în alte părţi 
se proGe<;la în acelaşi mod. 

_/ Tragem concluzia că stagiatura de 2 ani era asemenea celei din 
· zilele noastre, dar se profita de textul art. 22 pentru a înscrie în această 

\ cat_1;:gorie şi pe cei fără studii. Această interpretare este consemnată în 
food elocvent în cererea de înscriere a lui N. Rădulescu lî, cînd solicitan
tul scrie că „dupe jurisprudenţa stabilită de acest onor Consiliu de Dis
ciplină (Dîmboviţa n.n.) şi dupe lege" are dreptul să fie înscris ca advo
cat stagiar. 

Admiterea în corpul avocaţilor se făcea deci pe baza acestor cri
terii. Despre supunerea la o examinare se vorbeşte mai rar. Găsim un 
jurnal din 21 septembrie 1879 IR, purtînd nr. 161, în care consiliul de 
disciplină menţionează pe larg aprobarea înscrierii ca avocaţi stagbri a 
unui număr de 10 solicitanţi şi se arată că s-a procedat „la supunerea 
unui examen pentru fiecare în parte·', avîndu-se în vedere şi actele 
depuse. 

Actele la care se referă „jurnalele" consiliului de disciplină sînt 
foarte variate : certificate. ,,atestaţiia" (de felul celei semnată de 113 cetă
ţeni din Focşani, care îl recomandă pe ,.junele Poppescu" rn, sentinţe 
judecătoreşti (cărţi de judecată) etc. 

Ce îndeletniciri avuseseră viitorii avocaţi, arătate în aceste acte de 
care ţineau seama cei care aprobau înscrierile ? Foarte diverse. 

Din unele rezultă că respectivii mai apăruseră în faţa instanţelor în 
calitate de advocaţi, în timp ce în altele fuseseră procuratori, împuter-

i:i Dos. arh. CA, jud. D-ţa, nr. l '1813, pag. 100. 
11, Idem, dos. nr. 1/1874, pag. 37. 
15 Ibidem. 
16 C. I. Prodan, 1nceputul baroului românesc, pag. 305. 
17 Dos. arh. CA jud. Dîmboviţa, nr. 1/1879, pag. 141. 
18 Idem, nr. 1/1874. 
19 Ibidem, nr. 1/1874, pag. 103. 
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_ nici ţi ~u vedilli (56 cazuri). Unii deţinuseră diferite funcţii judecătoreşti 
ca : magistraţi, procurori. judecători de pace sau de ocol etc. (64 cazuri), 
în timp ce alţii avuseseră funcţii administrative precum : primari, poli
ţai. agenţi fiscali etc. (30 cazuri). Deseori funcţiile fuseseră de mică im
portanţă (copişti. grefieri) şi întîlnim şi un caz în care pretendentul se 
prezenta singur că era pensionar. In treacăt vom reda şi cîteva prezentări 
pe care le fac înşişi solicitanţii de înscriere în baroul avocaţilor de Dîm
boviţa, unele dintre ele menite să indice mentalitatea celor ce urmau 
să exercite această profesie, cît şi a celor care le admiteau înscrierea, iar 
altele spre a ne introduce în atmosfera epocii. nu rareori amintindu-n'c' 
de scrierile marelui Caragiale. 

Astfel, în dosarul de arhivă nr. 1/1869, un viitor avocat spune c,i 
,,a făcut şi pe judecătorul de pace", altul, în acelaşi dosar de arhivă. 
pretinde că ar fi ocupat diferite funcţii în magistratură, dar şi ,,foncsiuni 
ale statului", deci administrative sau în dosar de arhivă nr. 1/1873 se 
afirmă că cel în cauză ,.a funcţionat mai mult timp în ramura judecă
torească". Dar, pe lîngă aceste funcţii socotite a fi suficiente pentru 
înscrierea în tabloul avocaţilor, unele avînd tangenţă cu profesiunea res
pectivă. mai sînt şi consideraţii de felul acesta : 

- ,,drept recompensă acestui lung serviciu, voind a-mi asigura ame
liorarea fiilor mei" ; 

- .,brevetul M. Sale Domnitorului cu care mă decorează cu meda
lia independenţei în rezbelu" ; 

- ,,mi-am pledat cu succes cazurile mele la autorităţile judiciare 
şi ca să scap pe viitor d'ami ataşa advocat străin. voesc după urmare 
ca român să iau această calitate în seamă". 

Exemple de acest fel sînt mai multe şi de la prezentarea din .. jur
nalu]·' încheiat la data de 10 februarie 1871, în care solicitantul este 
admis ca advocat deoarece „merită ca Român a participa întru corpul 
stajierilor;; 20 şi pînă la .. românul imparţial'· din ,.O scrisoare pierdută"' 
se pare că nu e decît un pas. 

Sînt şi cazuri oarecum ieşite din comun. Astfel, în dosarul de 
arhivă nr. 1/1873, găsim un act din care rezultă că noul stagiar Petre 
Caloianu fusese, nici mai mult. nici mai puţin. decît .... ,călugăr". În 
jurnalul Consistoriului eparhial al Mitropoliei din Bucureşti, publicat în
tr-o foaie oficială, se precizea'Ză că monahul Pantelimon a fost exclus din 
tagma călugărilor, după purtări necorespunzătoare cinului monahicesc 
semnalate la Giurgiu. primind anatema bisericii. Călugărul trecuse pe 
la mănăstirea Cernica (unde avea să poposească. mai tîrziu. pentru scurt 
timp şi T. Arghezi). Fostul călugăr. redevenind mirean. începe să prac
tice avocatura. De reţinut însă că, aşa după cum rezultă din certifi
catul judecătoriei de pace Giurgiu amintit mai sus, se prezentase in 
procese ca vechil şi că Ordinul Ministrului Finanţelor nr. 38957 din 
1 septembrie 1871, aflat în publicaţia ce se găseşte tot la pag. 27 din 
dosarul amintit „impune pe fostul călugăr Pantelimon Caloianu la tax:1 
patent iei exercitînd meseria de advocat". Aşadar, nu părea nimic deosebit 

~lfl Ibidem, nr. 1_?1873, pag. 85. 
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. ,,h,inistrului de finanţe din acea vreme că un fost monah practica avoca
Qtura, ci singura observaţie era că nu era impus ca atare. 

Un alt exemplu ce s-ar putea da, de profesii ce nu aveau 111c1 o 
contingenţă cu avocatura, este cel din reclamaţia decanului baroului din 
Bucureşti. publicată în revista „Dreptul" din 2 septembrie 1882, amintită 
mai sus. Se spune acolo că ar fi fost admişi să exercite avocatura fo.~ti 
cîrciumari, băcani, samsari şi, ceea cc stîrneşte indignarea celui cc a scris 
acele rînduri. un birjar. 

Credem îns[1 că uneori se şi exagera. Printre rînduri se poate citi 
aici că, de fapt, nu este tot una un birjar cu cineva „care a ţinut pînă 
mai alaltăieri trăsuri pe piaţă". persoană ce putea foarte bine să fi avut 
::;i îndeletniciri administr'.ative sau chiar judecătoreşti. de felul celor 
deseori întîlnite în arhivele cercetate. 

Nu putem să trecem cu vederea şi faptul că dacă o serie de avo
caţi nu aveau studii juridice terminate, sînt destule cazuri în care găsim 
atestate că cei în cauză au frecventat cursurile facultăţilor de drept din 
ţară şi chiar din străinătate. În acest sens amintim pe D. Solomonescu, 
care în cererea sa :!I scrie :.,doi ani de drept ce am audiat la facultatea 
de drept din Bucureşti" ; pe N. Georgescu'.!'.! : .,mai adaog că am audiat 
trei ani la facultatea de drept din Bucureşti" ; I. Grigorescu 2:i arată că 
a fost la facultatea de Drept din Iaşi ; N. Tabură prezintă 2" certificatul 
nr. 238 din 25 iulie 1879 al facultăţii juridice a Universităţii din Iaşi, 
care atestă că a fost .. audient·· în anul I şi II ; Irimia Circo are un inte
resant ,.absolvitoriu•' al Universităţii cezaro-crăieşti din Viena, cu men
ţiunea frecventării seminariilor facultăţii juridice în anii 1856-1860, 
cite 20-30 ore pe semestru. act ce este considerat de consiliul de disci
plină ca echivalent cu o diplomă de absolvire a facultăţii. Al. Vlahuţă 
însuşi a frecventat facultatea de drept din Bucureşti. O relatare în acest 
sens găsim în Monografia .. Liceul Ienăchiţă Văcărescu" ; .. Fiind student 
la Facultatea de Drept. a concurat în toamna anului 1879 pentru un post 
de institutor la şcoala primară nr. 1 din Tîrgovişte" '.!.-,_ Informaţii în 
acelaşi sens găsim şi într-o lucrare despre Vlahuţă :!li, în care se preci
zează că ,.După ce a luat bacalaureatul, Vlahuţă s-a înscris la Facultatea 
de Drept din Bucureşti. Nu avem cunoştinţă că ar fi luat licenţa" ._.,_ 

În ceea ce priveşte părerile ce s-au emis, referitoare la gravele 
nr-regularităţi ce s-au comis la Tîrgovişte. credem că este bine să le pri
vim sub aspect critic, fiind posibile exagerările sau interpretările răută
cioase ale unor fapte ce erau mult mai obişnuite decît lăsau unii 2ă 
creadă. însuşi Vlahu\ă, cel can' în schiţa „Dincă C. Buleandră·' vorbeşte 
cu ironie de ,.fabrica de avocaţi" de la Tîrgovişte, a beneficiat de faptul 
ca fusese înscris în rîndul corpului de avocaţi, fiindcă el a exercitat 
(sporadic, e drept) această profesie. În lucrarea lui N. Zaharia, din care 

~1 Ibidem, nr. 1 ~1869, pag. 192. 
n Ibidem, nr. 1 187:3, pag. 156. 
21 Ibidem, nr. 1,'1874, pag. 15. 
2'• Ibidem, nr. 1 '1880, pag. 40. 
2·' Monografia „Liceul lenăchiţă Văcărescu", Tîrgovişte, 1974, pag. g•J 
w N. Zaharia, ,,Al. Vlahuţă. Viaţa şi opera lui", Buc., Ed ... , p. 192. 
27 Op. cit., p. 5. 
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am citat mai sus, se redă un fragment dintr-un articol publicat într-o 
gazetă din Galaţi, din care reiese această situaţie. Redăm şi noi pasajul 
respectiv : ,,Trăind în casa cumnatului său (Străjescu), care locuia ( hiar 
în curtea arestului (din Galaţi, al cărui Director era), Vlahuţă a avut 
prilejuri de a pleda în timpul vacanţei din iulie şi august 1883 în iavoa
rea deţinuţilor .. ,Joian şi cu mine pe lingă care cîte o dată se mai alipeau 
şi alţi prieteni, încurajam cu prezenţa noastră debuturile la Galaţi ale 
avocatului din Tîrgovişte. Al. Vlahuţă'' (Din articolul semnat A.N. 
„Vlahuţă. Amintiri din tinereţe·' în ziarul ,.Vocea Galaţilor" 12 iulie 
1915" "~. 

De asemenea mai credem că uneori se exagera şi atunci cînd se 
dudeau exemple ce par, la prima vedere ,incontestabile, în privinţa abu
zurilor decanului N. Chirculescu. Aşa se pare că este foarte discutabilă 
afirmaţia lui C. I. Prodan. din lucrarea sa despre istoricul baroul'ilor 
din România, în sensul că C. I. Nicolaescu i-ar fi comunicat persanul că 
era posesorul unei diplome de advocat eliberată la Tîrgovişte pe haza 
cunoştinţei dintre tatăl său şi decan şi a darului făcut (3 kg tutun). NL: 
permitem să punem sub semnul unei totale îndoieli relatarea, deoarece 
C. I. Nicolaescu era si ur licen iat al facultăţii d_e_ ~F_e_p_ţ_din~rc;-;ti. 
i\ces cru rezu tă fără u ii din Almananul ziarului „Dimboviţ? pe 
anul 1912, în care se publica lista avocaţilor înscrişi în anul apanţ1~1 
«cestui almanah, la Tîrgovişte, şi în care C. I. Nicolaescu apare cu men
ţiunea „licenţiat în drept" :!!J_ Tot în acelaşi almanah :m apar o serie de 
date biografice ale acestei persoane, care era un fruntaş politic al jude
ţului, din care rezultă că (înainte de 1912) fusese prefect, subsecretar de 
stat etc .. funcţii care presupun că era licenţiat de mai multă vreme. Fiind 
născut în anul 1861, nu vedem motivul pentru care ar fi trebuit să ape
leze la bunăvoinţa decanului N. Chirculescu, cînd se afla desigur la facul
tatea pe care a şi absolvit-o. 

Pentru c1 am amintit de almanahul din 1912, mai relatăm că în 
anul respectiv se aflau înscrişi pe tabloul avocaţilor din judeţul Dim
bovita jl avocaţi definiLvi, din care 42 licenţiaţi în drept şi 8 „prac
ticanţi "7ată dar C3 ânpă 48 de ani de la Legea din 1864... care se 
modificase radical în 1906. mai apar totuşi asemenea avocaţi, desigur 
fără studii. Şi, în plus, mai găsim şi 2 „apărători'', dintre care unul 
ne-a fost cunoscut şi nouă, celor ce scriem aceste rînduri, avînd dreptul 
să exerseze această profesie pîn:i la pensionarea sa, prin deceniil-e 3--l. 
Vedem deci că excepţiile s-au păstrat mult în timp. în privinţa celor 
fără studii, şi au existat cazuri ca şi în barourile de dupi'i. al dodC'a 
război să se permită unor foşti grefieri să pledeze la instanţele inL'
rioare în grad, tot c3 apărători. 

Un alt amănunt pe care trebuie să-l relevăm este acela eă. din 
cercetarea arhivei în discuţie, mai rezultă c.i celor înscrişi pe tabloul 
avocaţilor, stagiari sau definitivi, nu li se eliberau diplome, aşa cum 
scrie Vlahuţă şi cum se credea, ci .,cărţi de advocat". In dosarele c2r
cetate s-au găsit cîteva asemenea documente şi în o serie de act~ se 

28 Op. cit., p. 5. 
:.ro Almanahul ,,Dimboviţa", 1912, p. 85-89. 
JO Idem, pag. 93. 
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precizează eliberarea de cărţi de advocat. Credem că este un motiv 
in plus pentru a se constata că nu era vorba de absolvirea unei ~coli, 
caz în care se eliberează diplome, ci se făcea pur şi simplu primirea 
în-cQt2_1}L avocctl_ilor.,_ _care d~veneau posesorii unei legitimaţii pentru 
a se prezenta la instanţe. ··· · · · 

Trecerea în revistă a dosarelor aflate in arhiva fostului barou de 
Drmboviţa poate duce la cît2va concluzii generale şi anume : 

- la Tîrgovişte nu a existat o „fabrică de avocaţi•• in inţelesul 
pe care l-a avut această expresie atîta vreme, dat fiind că acordarea 
dreptului de exerciţiu legal al acestei profesii prin înscrierea unor per
soane pe tabloul de avocaţi dîmboviţeni nu era mult diferită de prac
ticile barourilor din ţ.ara noastră în perioada respectivă ; 

- nu a existat la Tîrgovişte nici o şcoală, în sensul unui învă
ţămînt organizat, pe care urmîndu-1 unele persoane să obţină la sfîrşit, 
pe bază de examen, o diplomă de absolvire ; 

- faptul că primeau „carte de advocat" foarte mulţi inşi ce nu 
aveau studii superioare de drept, chiar după apariţia Legii din 13G4, 
se explica prin condiţiile cunoscute ale societăţii noastre în ultimele de
cenii ale sec. XIX, cînd după Unirea Principatelor şi după căpătarea 
independenţei, în statul nostru au avut loc mari prefaceri social-eco
nomice, ceea ce conducea la nevoi sporite ale unor practicieni ai drep
tului, respectiv avocaţi, dar învăţămîntul superior de specialitate, nou 
creat, nu putea răspunde satisfăcător acestor cerinţe ; 

- în orice caz, chiar dacă s-au făcut abuzuri în problema dis
cutată, acestea nu erau specifice judeţului nostru şi nici nu pot fi 
atribuite unei anumite persoane. 
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